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 )يتبع لطفا(

 (( 1968 – 1900الأميركية  –)) العلاقات الدومنيكانية    
 

احتمت جميورية الدومنيكان، أىمية بالغة في منطقة الكاريبي، وذلك لموقعيا الاستراتيجي، فضلا عن مناخيا والطبيعة الجغرافية 
 حركة الكشف الجغرافي، ومع ظيور حركة الاستعمار الأوربي في القرن التاسع عشر.  لأرضيا. وقد بدأت ىذه الأىمية تتضح منذ

ي والدومنيكان(، بدأ التنافس بل الصراع وتقسيميا إلى دولتين ىما: )ىايت (،Hispaniolaبعد اكتشاف إسبانيا لجزيرة )ىيسبانيولا 
عد إعلان مبدأ )مونرو(، دخمت الولايات المتحدة طرفا منافسا لمقوى الأوربي عمى تمك الدولتين، وفي نياية القرن التاسع عشر، وخاصة ب

 الأوربية في منطقة الكاريبي خاصة، والنصف الغربي من الكرة الأرضية بشكل عام.
لم يكن  أما ما بعد الحرب العالمية الأولى، ومع تعقد العلاقات الدولية، بقيت الدومنيكان محط اىتمام الولايات المتحدة، وىذا الاىتمام

قائما عمى اقتصاديات الدومنيكان، بل جاء نتيجة لخوف الولايات المتحدة من أن تجاورىا قوة أوربية وعمى مرمى حجر من أقرب منطقة 
 حدودية لأميركا والتي لا تبعد أكثر من ألف ومئتي كميو متر عن اقرب منطقة من الولايات المتحدة الاميركية.

قات الدولية بعد الحرب العالمية الثانية، وظيور قوى دولية جديدة ومنافسة بقوة لمولايات المتحدة، مثل ومع التغيير الواضح في العلا
ة الاتحاد السوفيتي، فضلا عن الأيديولوجية الشيوعية وسعييا لنشر مبادئيا الاشتراكية في عموم مناطق العالم، تحول ىذا التنافس في نياي

طمق عميو بالمعسكرين الشرقي بزعامة الاتحاد السوفيتي، والغربي بزعامة الولايات المتحدة، الذي ترتب الأمر إلى صراع دولي بين ما كان ي
 عميو ما يسمى )بالحرب الباردة(.

وىنا احتمت الدومنيكان مزيدا من الاىتمام الأميركي، وقد تمحور ىذا الاىتمام في خوف الأميركيين من أن تتحول الدومنيكان إلى 
، وما يؤكد حقيقة ذلك الخوف، ىو أن الولايات المتحدة قد احتمت الدومنيكان مرتين في تاريخيا، كان الاحتلال الأول عام )كوبا ثانية(

، ومن الجدير بالذكر، أن اىداف الاحتلال الأول لا تختمف عن اىداف الاحتلال الثاني بشيء. فالأول كان 1965، والثاني عام 1916
 ن الدومنيكان، والثاني تركز في إبعاد الشبح الشيوعي عنيا أيضا.ىدفو إبعاد الشبح الأوربي ع
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Dominican Republic had a cardinal importance in the Caribbean, in area because of its strategic 

location. Since the nineteenth century, and after the (Monroe) declaration, the United States became a 

strong competent to the European powers in the Caribbean area in specific, and the western hemisphere in 

general. 

After the World War I, accompanied with the complicated international relations, the Dominican 

Republic was still the main focus of the United States, not because of the Dominican economics, but 

because of the USA anxiety that a certain European power might become its neighbor, in more than two 

thousand kilometers away from USA. 

However, due to the dramatic changes, after Second World War, and the apparition of new 

international powers like the Soviet Union, in addition to the communist ideology and its quest for 

spreading socialist principles all over the world, the competition turned into an international struggle 

between the two camps: the Eastern led by the USA, that competition had come be called (The Cold War). 

Henceforth, the Dominicans Republic a gained more American interest. The Americans feared that 

the Dominicans become a new (Cuba). For that fear, the USA invaded the Dominicans twice, the first was 

in 1916, while the second in 1965. The goals of the two invasions are not entirely different – the goal of the 

first invasion was to the Soviet power.  

The reason behind the researcher's choice of the American - Dominicans relation (1900 – 1968) is 

because of the assumption that the historical relationships have not been investigated in the Arab Homeland, 

in general, and Iraq in specific. The researches have been interested mostly countries like Cuba, Panama, 

Guatemala, and other Latin countries, as well. 

 


